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معصومه معظمی  : به موجب اصل ۲۷ قانون اساســی، برگزاری 
تجمعات به شــرط مســلحانه نبودن و عدم مغایرت با اسلام، 
آزاد اســت. البته بارها به مناسبت های مختلف زمینه پرداختن 
به این اصل قانونی فراهم شــده، اما هنوز محقق نشــده است. 
به عنــوان مثال مجلس دهمی ها پــس از اعتراضات دی ۹۶ و 
آبان ۹۸ کوشیدند این اصل قانونی را احیا کرده و مکان هایی را 
بــرای تجمعات معترضان تعیین کنند. از طرفی دولت روحانی 
هم طی آیین نامه ای مکان هایی را برای این مهم در نظر گرفت 
که تجمع کنندگان با اخذ مجوز امکان تجمع داشــته باشند، اما 
دیــوان عدالت اداری آیین نامه دولــت را لغو کرد؛ چراکه آن را 
مغایر اصل ۲۷ قانون اساسی دانست. اتفاقات پاییز ۱۴۰۱ نیز بار 
دیگر نشان داد که بازگشت به این اصل مترقی قانون اساسی تا 
چه حد لازم و ضروری است. مسئله ای که احمد علیرضابیگی، 
عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس، نسبت 
به این خلأ انتقاد کرد و گفت از آنجایی که در اتفاقات پاییز سال 
گذشته امکان تجمعات آزاد به معترضان داده نشد، معترضان 
مقوله حجاب را به عنوان یک کنــش اعتراضی در نظر گرفتند 
و ایــن نادیده گرفتن اصل قانونی بیــش از منفعت، برای نظام 

هزینه بر شده است.
بعد از فروکش کردن اعتراضات سال ۱۴۰۱ و جمع بندی های 
سیاسی – امنیتی، دولت اعلام کرد که لایحه تجمعات قانونی را 
به مجلس ارائه می دهد. از این رو قرار شــد با تصویب مجلس، 
اســتانداران به تناسب هر شــهر، محل هایی را برای اعتراضات 
تعیین کنند؛ درســت همان آیین نامه دولــت روحانی که دیوان 
عدالــت آن را به دلیل مجوزمحور  بودن، مغایر قانون اساســی 
تشــخیص داده بود. حالا دولت رئیسی سعی در تکرار آن دارد 
و البتــه بر اجرای آن اصرار مــی ورزد. نکته ای که محمدصالح 
جوکار، رئیس کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراها، آن را 
نقطه اختلاف نظــر مجلس و دولت می دانــد، اصرار دولت بر 
مجوزمحور بودن تجمعات اســت؛ در حالی کــه تأکید مجلس 

طبق اصل ۲۷ قانون اساسی، اطلاع محور بودن است.
ناگفته نماند که طرح مجلس به قبل از اعتراضات برمی گردد 
و اهالی مجلس پیش ترها بــه دنبال تصویب و ابلاغ این طرح 
بودند. محمدحسن آصفری، نایب رئیس کمیسیون شوراها هم 
در این بــاره می گوید: «قبل از تجمعات این طرح در کمیســیون 
مجلس در حال بررسی بود و روی این طرح یک کار کارشناسی 
چندین ماهه را با حضــور نماینده دولت انجام داده بودیم و در 
آخر کار که طرح مجلس نهایی شــده بود و دولت دید زورش 
نمی رسد تا طرح را به مجوزمحور تبدیل کند، یک لایحه آورد». 
محمدصالح جوکار، رئیس کمیســیون شــوراهای مجلس، در 
گفت وگویــی توضیح داد: «در طرح مجلس تجمعات صنفی و 
سیاســی را تفکیک نکردیم و گفتیم احتیاج به مجوز ندارد، اما 
دولت می گوید تجمعات سیاسی نیاز به مجوز دارد و تجمعات 
صنفی احتیاجی ندارد». بااین حال، آصفری با اســتناد به اصل 
۲۶ قانون اساســی این اصــرار دولت را غیرقانونــی می داند و 
معتقد اســت: «طبق اصل ۲۶ قانون اساســی دولت نمی تواند 

بگوید برای تجمعات باید مجوز بگیرید».
  اگرچــه اصــل ۲۷ قانون اساســی بــرای نحــوه برگزاری 
تجمعــات با ذکــر دو قید، صراحــت دارد و نیاز بــه توضیح و 
تفسیر نیســت، اما دولت همچنان به اخذ مجوز برای برگزاری 
تجمعات اصرار دارد. اقدامی که باعث شــده طی سال ها، هیچ 

تجمع اعتراضی مجوزداری برگزار نشــود؛ چراکه وزارت کشور 
در دولت هــای مختلف برای هیچ درخواســت تجمعی مجوز 
صادر نکرده اســت. بنابراین اگر قرار باشد مجلس همان لایحه 
دولت را تصویب کند، در بر همان پاشــنه قبل می چرخد و هیچ 
تجمعی موفق به اخذ مجوز نخواهد شــد. البته به گفته بیگی 
لایحه دولت هنوز به مجلس نیامده و فعلا در حد حرف است. 
در حالی که طرح مجلس در کمیســیون شــوراها بیش از نیمی 
از راه را رفته و اقدامات کارشناســی روی آن انجام شده و تنها 
چند ماده پایانی آن باقی مانده اســت، به دلیل اولویت بررسی 
موادی از اصلاح قانون انتخابات در کمیســیون شــوراها فعلا 
کنار گذاشته شده است. از طرفی رئیس کمیسیون امور داخلی 
کشور و شــوراهای مجلس می گوید که لایحه به مجلس آمده 
اما هنوز به کمیسیون ارجاع نشده است. جوکار همچنین تأکید 
دارد که طرح فوق را در کمیسیون نگه داشته اند تا لایحه دولت 
برســد. او در ادامه اظهاراتــش بیان کرد: «تقریبــا ما در طرح 
اختلافی با لایحه دولــت نداریم، اما دولتی ها می گویند هرچند 
تجمع صنفی نیاز به مجوز ندارد ولی تجمعات سیاسی نیازمند 
مجوز هســتند». این در حالی اســت که در اغلب کشــورهای 
توســعه یافته دنیا، معترضان سیاســی بــرای تجمعات نیاز به 

چنین مجوزی ندارند.
صیانت  طــرح  ادامه  را  تجمعــات  طرح  مــردم  نکنیم  کاری   

بدانند
برای شــفاف ترکردن طرح فوق با احمد 
علیرضابیگی به عنــوان رئیس کارگروه 
این عضو  اجتماعات گفت وگــو کردیم. 
کمیسیون شــوراها و امور داخلی کشور 
در توضیــح اصل ۲۷ قانون اساســی و 
حق آزادی تجمعات به «شــرق» گفت: 
«قانون اساســی دو قید برای تجمعــات اعتراضی تعیین کرده 
اســت؛ اول اینکه مســلحانه نباشــد و دوم اینکه مخل اسلام 
نباشــد. یعنی اگر هر تجمعی بخواهد شکل بگیرد و این دو قید 
در آن نباشــد، برگــزاری آن آزاد اســت. اما دولت هــا در روند 
تاریخــی تصور کرده انــد این تجمعات منجر بــه تضعیف آنها 
می شــود، لذا برخوردی کــه تاکنون با آن اصل قانونی شــده، 
برخورد مجوزمحور بوده است و در طول چند دهه گذشته هیچ 
تجمع اعتراضی نتوانســته برای برگزاری از وزارت کشور مجوز 

بگیرد».
بیگی با اشــاره به اختلاف نظر کمیسیون و دولت اظهار کرد: 
«اختلافی که بین ما در کمیســیون امور داخلی با دولت وجود 
دارد این اســت که دولت معتقد است تجمعات صنفی نیاز به 
مجوز ندارد، اما تجمعات سیاســی باید حتمــا با اخذ مجوز از 
وزارت کشور باشد؛ در حالی که عملا هرگز این مجوز صادر نشده 

است».
نماینده مردم تبریز در مجلس در ادامه به حوادث پاییز سال 
گذشــته اشــاره کرد و گفت: «موضوعی که در جریان حوادث 
پاییز ســال گذشــته خلأ آن به طور جدی احساس شد، فقدان 
هرگونه بســتر برای اعلام اعتراض و انتقاد از طریق  شکل گیری 
تجمعات بود که باعث شــد موضوع حجاب به وسیله ای برای 
بیان اعتراض در جامعه بدل شود؛ چراکه راه دیگری برای بیان 
اعتراض وجود ندارد و موضوعات به سرعت امنیتی می شوند».

او همچنیــن اضافه کرد: «وقتی زمینــه ابراز اعتراض وجود 

ندارد، شــاهد تغییر وضعیت از شــرایط اجتماعی و سیاسی به 
امنیتی هســتیم. البته هیچ حکمرانی این شــرایط را نمی پذیرد 
و مدیریــت خوب و عاقل همه تلاشــش را بــه کار می گیرد که 
موضوعات را تقلیل دهد و تا حدامکان اجازه ندهد موضوعات 
وارد فاز امنیتی شــوند. اما به دلیل نبود این بسترها، اجتماعات 
ما به ســرعت بــه اجتماعات مخــل امنیت تبدیل می شــوند و 
محاکم به واســطه اینکه قانونی در این بــاره ندارند، به عناوین 
مجرمانه ای که در ارتباط با امنیت ملی است، متوسل می شوند. 

بنابراین نوع برخوردها مناسب نیست».
 رئیس کارگــروه اجتماعات اضافه کــرد: «خلأ این موضوع 
محســوس است و مدت ها اصرار کردیم دولت در این باره لایحه 
بدهد، اما متأســفانه ایــن کار را انجام نداد تا مجلس طرحی را 
آماده کرد. البته پیش  از  این در دولت آقای روحانی آیین نامه ای 
به تصویب رسید که در آن نقاطی را به عنوان مناطق مجاز برای 
شــکل گیری اجتماعات با اخذ مجوز مشخص کردند، اما دیوان 
عدالت آن را به سبب اینکه موضوع مجوز محور بود و حقی را 

مشروط به تحصیل مجوز کرده بود، ابطال کرد».
عضو کمیســیون شــوراها و امور داخلی کشور تصریح کرد: 
«اکنون راهی که دولت ســیزدهم می رود، همان راه ابطال شده 
دولت آقای روحانی اســت که عملا اجتماعات را منوط به اخذ 
مجوز می کند؛ اما از آنجایــی که با ابطال دیوان عدالت مواجه 

شده، نتیجه آن از هم اکنون مشخص است».
بیگی با اشــاره به اهمیت موضوع گفــت: «به عنوان رئیس 
کارگروه اجتماعات، با نشست و برخاست های فراوان با استادان 
و نخبگان و خانه احزاب و خانه مطبوعات این طرح را توانستیم 
به مرحله ای برســانیم که قابلیت ارجاع به صحن را دارد. البته 
همه ملاحظه ما این بود کــه مبادا با طرح تجمعات به نحوی 
برخورد شــود که در جامعه تصور شود این طرح دنباله همان 
طرح صیانت مجلس اســت و قصد محدودکــردن آزادی ها و 
حقوق شــهروندی را دارد. به  همین  دلیل در دانشگاه ها حاضر 
شــدیم و با دانشــجویان و اســتادان گفت وگو کردیم. بنابراین 
طــرح آن تحت عنوان میزگردهای تخصصی در دانشــگاه ها و 
صداوســیما می تواند شرایط را برای بهتر عرضه شدن این طرح 

فراهم و نواقص احتمالی آن را برطرف کند».
رئیس کارگروه اجتماعات در پاســخ به اینکه در  حال  حاضر 
طرح مجلس مبنا قرار می گیرد یا لایحه دولت؟ این طور توضیح 
داد: «طبق سفارشــی که رهبری در دیدار با نمایندگان داشــتند 
و فرمودنــد بهتر اســت مصوبات مجلس لایحه محور باشــد، 
ملاحظه این چنینی در مجلس پیش آمد، اما هنوز لایحه دولت 
به مجلس نیامده و در حد حرف اســت؛ در صورتی که طرح ما 
در مواد پایانی است و کارهای کارشناسی زیادی روی آن انجام 

شده است».
نماینده دو دوره مــردم تبریز در مجلس تصریح کرد: «البته 
در  حال  حاضر اولویت های دیگری مثل انتخابات بخش درخور  
توجهی از وقت کمیســیون شــوراها را به بحث اصلاح قانون 
انتخابات اختصاص داده اســت و دوســتان مصمم هستند این 
قانــون هرچه ســریع تر از صحن مجلس بگذرد و به شــورای 
نگهبان ارسال شود تا برای انتخابات پیش رو ملاک قانون باشد. 
به همین دلیــل طرح تجمعــات آزاد در حال حاضــر از اولویت 

فعلی کمیسیون شوراها خارج شده است».
عضو کمیســیون امور داخلی کشــور و شــوراهای مجلس 

همچنیــن در پاســخ به اینکــه آیا دولــت همچنــان مُصر بر 
مجوز محور بودن تجمعات و تکرار این دور باطل اســت؟ بیان 
کرد: «بله، با وجودی که این امر مغایر با قانون اساســی اســت 
و هیچ قیدی برای شــکل گیری تجمعات را نمی توانیم بپذیریم، 
دولــت همچنان به ایــن امر اصــرار دارد. در حالی کــه اگر به 
مذاکرات مجلس مؤسسان هم رجوع کنید، جایی که صحبت از 
آزادی تجمعات می شود، شهید بهشتی در پاسخ به معترضان 
می گوید انقلاب اسلامی محصول اجتماعات است و این سبب 
پایداری کشور و مصونیت کشــور در برابر دسیسه ها می شود و 

باید این اصل را بپذیریم».
او ادامه داد: «به نظر می رسد شهید بهشتی با تفکر و آگاهی 
به این موضوع پافشــاری می کند و اصل ۲۷ قانون اساســی که 

یک اصل مترقی است، به تصویب هیئت مؤسسان می رسد».
بیگــی همچنین در پاســخ به اینکه «طبــق اصل ۲۶ قانون 
اساســی دولت نمی تواند بر مجوز محور بودن تجمعات اصرار 
کند»، این طور گفت: «این ملاحظه ای اســت که دســتگاه های 
امنیتی نسبت به موضوع دارند که البته در مذاکرات کمیسیون 
و کارگروهــی کــه مــن آن را اداره می کــردم، توانســته بودیم 
دستگاه های امنیتی را هم مجاب کنیم که این مسئله را بپذیرند؛ 
ضمــن اینکه در طــرح این اختیار را داده ایم که مقام سیاســی 
به عنوان بخشــدار یا فرماندار با استناد به دلایل متقن، هنگامی 
که به او اطلاع داده می شــود ۷۲ ســاعت آینده قصد برگزاری 
تجمعــی اعتراضــی را دارند، اگر اطمینــان دارد که این تجمع 
مخل اسلام یا مســلحانه اســت، می تواند مانع از برگزاری آن 

شود».
رئیس کارگــروه اجتماعات البته این را هــم اضافه کرد که 
«امــا برای برگزار کنندگان این تجمع این حق دیده شــده که در 
یک دادگاه استیناف حضور پیدا کنند و نسبت به ممانعت مقام 
سیاســی اعم از بخشــدار یا فرماندار اعتراض کنند و آن دادگاه 
اســتیناف هم تا یک هفته باید به این موضوع رسیدگی کند. اگر 
دلایل مقام سیاســی را موجه نداند، ابلاغ می کند که این تجمع 
می تواند برگزار شــود و برای آن مقام سیاســی هم که مانع از 

برگزاری تجمع شده است، مجازاتی منظور می شود».
بیگــی درباره اینکه بالاخره «طرح یا لایحه» مدنظر مجلس 
اســت؟ بیان کرد: «ما حاضریم لایحه دولت بیاید و موضوعاتی 
که ما از آن غفلت کرده ایم، بیشتر بررسی شود. ضمن اینکه در 
همه موادی که در کارگروه به آن توجه شــده است، نمایندگان 
دولــت اعم از نماینده وزارت کشــور و نمایندگان حقوقی دفتر 

رئیس جمهور همه حضور داشتند و کارگروه کمیسیون شوراها 
توانســت کار را تا ایــن مرحله پیش ببرد و آنهــا در جریان امر 
هســتند. بااین حال، اختلاف مــا با دولت این اســت که آنها بر 
مجوزمحــور بودن تجمعات اصرار دارنــد و در جریان تصویب 
کارگروه هم بــر این امر تأکید داشــتند؛ اما کارگروه بر اســاس 

صراحت اصل ۲۷ قانون اساسی این موضوع را نپذیرفت».
این عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شوراها در توضیح 
سرنوشــت این اصل قانونی مبنی بر برگــزاری تجمعات اظهار 
کــرد: «طرح مجلس مبنــی بر اطلاع محور بــودن تجمعات و 
ســازوکاری که برای آن پیش بینی شــده اســت، باید به صحن 
علنی مجلس بیاید. اگر غیر  از  این باشد، مثل قبل، هیچ تجمعی 
نمی توانــد از دولت مجوز بگیرد؛ پس این حق همچنان رعایت 
نمی شــود. پــس از آنجایی که بخش درخــور  توجهی از طرح 
مجلس در کمیسیون بررسی شده و در مواد پایانی آن هستیم و 
به دلیل اولویت اصلاح قانون انتخابات، فعلا از سرعت بررسی 
آن کم شــده است، در مقایسه با لایحه دولت که هنوز حتی به 
مجلس ارائه نشــده است، اولویت دارد و پس از نهایی شدن در 

کمیسیون برای رأی گیری به صحن مجلس می آید».
رئیس کارگروه اجتماعات همچنین اظهار امیدواری کرد: «از 
آنجایی که یک ســال است روی این طرح کار می کنم، امیدوارم 
کاری نکنند بلایی که بر ســر طرح صیانت آوردند، بر ســر طرح 
تجمعــات هم بیایــد؛ یعنی آن را به حدی دســتکاری کنند که 
برای جامعه این طور تداعی شــود کــه این طرح تجمعات هم 
در راستای طرح صیانت و برای محدود کردن حقوق شهروندی 

ملت تهیه شده است».
این طــور که بــه نظر می رســد، اصــل ۲۷ قانون اساســی 
اگر چه یــک اصل مترقی قانونی اســت، اما تــا زمانی که نگاه 
غیر اجتماعی بر موضوعات اجتماعی و سیاســی ســایه افکنده 
اســت، قابلیت اجرائی شــدن را ندارد؛ مگر اینکه مجلسی ها با 
نگاهی کارشناســانه بتوانند دولت را متقاعد کنند که تجمعات 
آزاد در چارچوب اصل ۲۷، ضامن امنیت کشــور اســت و برای 
جلوگیری از به آشــوب کشیده شــدن در مواقعی که بخشی از 
بدنه جامعه نســبت به موضوعی انتقــاد و اعتراض دارد، باید 
محلی برای تخلیه این هیجان یا اعتراض وجود داشــته باشد؛ 
پس بهتر است مکان های مناسب تجمعات با حفظ امنیت آن 
از ســوی نیروهای پلیس در نظر گرفته شود تا معترضان صرفا 
با اطلاع از برگزاری این تجمع بتوانند صدای اعتراض شان را به 

گوش مسئولان امر برسانند.

«شرق» در گفت وگو با رئیس کارگروه اجتماعات، تقابل دولت و مجلس درباره حق برگزاری تجمعات را بررسی کرد

اصل ۲۷ معطل اجماع بر سر مجوز

  جلســه بررســی صلاحیت گزینه پیشــنهادی دولت برای تصدی وزارت جهاد 
کشــاورزی صبح دیروز با حضور نمایندگان مجلس شورای اسلامی برگزار شد. در 
ابتدای این جلسه علیرضا نظری سخنگوی کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی 
مجلس شــورای از موافقت این کمیسیون با برنامه های محمدعلی نیکبخت برای 
تصدی وزارت جهاد کشاورزی خبر داد تا روند رسیدگی به صلاحیت او با گمانه زنی 
همراهی بهارستان با پاستور برگزار شود. این در حالی بود که مخالفان گزینه رئیسی 
برای این سمت از نبود برنامه ای جامع برای امنیت غذایی گله مند بودند و موافقان 

بر روستازاده بودن نیکبخت تأکید داشتند.
موافقان و مخالفان نیکبخت چه گفتند؟

مهدی عیســی زاده در جلسه دیروز مجلس شورای اسلامی و در جریان بررسی 
صلاحیــت محمدعلــی نیکبخت به عنوان وزیر پیشــنهادی جهاد کشــاورزی، در 
مخالفت با برنامه های محمدعلی نیکبخت گفت: ما امروز برای بزرگ ترین نهادی 
که در ســفره مردم تأثیــر می گذارد تصمیم گیــری می کنیم. آقــای نیکبخت برای 
آبرســانی به مزارع چه اقداماتی قرار اســت انجام دهید؟ سؤال بنده این است که 
برای مواجهه با خشک سالی چه مواردی در برنامه شما پیش بینی شده است؟ او در 
ادامه اظهار کرد: قیمت خرید تضمینی گندم اکنون پایین است و برای افزایش نرخ 
آن و تشویق کشاورزان چه برنامه ای دارید؟ از سوی دیگر برنامه شما برای توسعه 
آبیاری نوین چیســت؟ تحقیقات کشاورزی در کشــور ما چهاربعدی نیست، انتظار 
مجلس شــورای اسلامی این اســت که دانش بنیان در عرصه کشاورزی وارد شود. 
مردم باید از محصولات با کیفیت بهره مند شــوند. نایب رئیس کمیسیون اجتماعی 
مجلس شــورای اسلامی تصریح کرد: در بحث کودهای شیمیایی که اکنون در این 
زمینه کمبود داریم در برنامه شــما موردی گنجانده نشــده است. برای خودکفایی 

در تولید گوشت چه برنامه ای دارید؟ ما اکنون از ۲۳ کشور گوشت وارد می کنیم.
در ادامه سید ســلمان ذاکر، نماینده مردم ارومیه در مجلس شــورای اسلامی، 
در مخالفــت با برنامه های وی گفت: ایشــان دارای ویژگی هــای خوب مدیریتی و 
فرزند جهاد کشاورزی است و درواقع مدیر برون رفت از چالش ها و مشکلات است، 
اما در برنامه های ایشــان به چالش خردشــدن زمین های کشاورزی توجهی نشده 
اســت. نماینده مردم ارومیه در مجلس یازدهم ادامه داد: آیا شــما می خواهید در 
مقابل تقسیمات اموال مردم مقاومت کنید؟ کاشت تولیدات کشاورزی در استان ها 
متفاوت اســت، آیا سیاست شما مانند سیاست های وزرای قبل است؟ در این رابطه 
باید ارتقای ســطح معیشــت و درآمد عشایر و روستاییان و کشــاورزان و همچنین 
تأمین زیرســاخت های مناســب تولید و جلوگیری از خردشدن زمین های کشاورزی 
مدنظر قرار می گرفت. وی افزود: نباید با کشــاورزان مبارزه کرد، زمین های مسطح 

و خــدادادی مردم به برخی صاحبان کارخانه ها واگذار شــده، کاشــت دیم به یک 
فرهنگ تبدیل شــده است و تقویت کاشــت نهاده های دامی و گندم در برنامه های 
وزیر پیشــنهادی وجود ندارد و در حال حاضر با مشکل کمبود آرد و نان مواجهیم. 
او خاطرنشــان کرد: ۴۰ همت بدهی محصول گندم کشاورزان هنوز پرداخت نشده 
اســت و این موضوع متأسفانه در برنامه هفتم توسعه دیده نشده است. شما تأکید 
داشــتید که می خواهید کشاورزی را مردمی ســازی کنید، اما متأسفانه به پرداخت 
مطالبات کشــاورزان و همچنین مشــکلات آنها توجهی نشــده و همچنین آبیاری 

قطره ای نیز مدنظر قرار نگرفته است.
علیرضــا پاک فطرت هم به عنوان مخالف اظهــار کرد: موضوع امنیت غذایی و 
تولید محصولات کشــاورزی در دنیا موضوع مهمی اســت و باید امنیت غذایی به 
بهترین شکل تأمین شود. سؤال این است که وزیر جهاد کشاورزی چطور می خواهد 
در این عرصه تحول ایجاد کند؟ وی با اشــاره به تأکیدات مقام معظم رهبری مبنی 
بر اینکه باید مدیران تحول ایجاد کنند، تصریح کرد: آقای نیکبخت شــما چه نقاط 
ضعفی را در وزارت جهاد کشــاورزی می بینید و چطور می خواهید آن را رفع کنید؟ 
پاک فطــرت ادامه داد: قرار بود تا پایان برنامه ششــم توســعه بیش از ۲۵ درصد 
اقتصاد از بخش تعاونی باشــد که الان چهار درصد است. شما در تعاون روستایی 
وزارتخانه بودید، اکنون چه برنامه ای برای تقویت تعاونی روستایی دارید؟ همچنین 

برنامه شما برای ایجاد رضایتمندی کشاورزان و دامداران چیست؟
او با بیان اینکه قول می دهید امنیت غذایی برای کشــور تأمین شود، اظهار کرد: 
برنامه شــما برای حفظ جنگل ها چیست؟ بیش از دو میلیون هکتار جنگل عمدتا 
بلــوط در جنوب کشــور وجود دارد که در حــال ازبین رفتن اســت، در این صورت 
استان های جنوبی غیرقابل زندگی می شود. چه برنامه ای برای حراست از جنگل ها 
دارید؟ این نماینده مجلس شــورای اســلامی در پایان با بیان اینکه ۸۰ درصد آب 
در بخش کشــاورزی مصرف می شود، گفت: شما چطور می خواهید از این موضوع 
جلوگیــری کنید؟ همچنین برنامه شــما برای تولید محصــول ارزان تر و عرضه آن 
به مردم چیســت؟ قدرت االله حمزه شــلمزاری هم در موافقت بــا برنامه های وزیر 
پیشــنهادی جهاد کشــاورزی گفت: یکــی از ویژگی های مهم وزیر پیشــنهادی این 
اســت که خود روستازاده است و فعالیت خود را در عرصه مدیریتی از محروم ترین 
نقاط کشــور آغاز کرده و به صورت پلکانی بالا آمده اســت. همچنین به شــهادت 
کارشناســان و افرادی که با او کار کرده اند، شــخص موفقی در پست های مختلف 
بوده و از بدنه جهاد کشــاورزی اســت. نماینده مردم اردل، فارسان، کیار، کوهرنگ 
و دهســتان دستگرد در مجلس شورای اســلامی در ادامه به برخی از ویژگی های 
محمدعلی نیکبخت اشــاره کرد و گفــت: احیای مدیریت جهــادی در وزارتخانه 

و مبــارزه با فســاد به ویژه در بحث کاربــری اراضی از جمله برنامه های او اســت. 
همچنین اصلاح و یکپارچه ســازی ساختار کشاورزی و اجرای وظایف وزارتخانه در 
امور روســتایی و بهبود وضعیت عشایر را باید به برنامه های ایشان افزود. او ادامه 
داد: اســتفاده از ظرفیت عظیم دانشــگاه ها در حوزه تحقیقات و آموزش و حذف 
موازی کاری ها در قالب نظام نوآوری کشــاورزی و توجه جدی به گســترش صنایع 
تبدیلی و تکمیلی از دیگر برنامه های وزیر پیشــنهادی وزارتخانه جهاد کشــاورزی 
اســت. در ادامه علی اکبر بســطامی در موافقت با وزیر پیشنهادی جهاد کشاورزی 
گفت: نیکبخت مرد روزهای ســخت نظام جمهوری اســلامی ایران است، مردی 
اســت که در کنار هم رزمان خود به دنبال ترویج گفتمان خدمت بی منت به مردم 
بوده است و دارای شــخصیتی انقلابی و ولایت مدار است. از سوی دیگر نیکبخت 
تجربه کافی در سطوح مختلف را دارد و مانند سربازی است که به درجه سرداری 
می رسد. نیکبخت یار غار صاحبان اصلی انقلاب است. وی در ادامه ضمن تشکر از 
دولت برای معرفی محمدعلی نیکبخت به عنوان وزیر پیشنهادی جهاد کشاورزی 
بیان کرد: مخالفان وی دغدغه مند بوده وگرنه مخالفتی با ایشــان نداشــتند. مقام 
معظم رهبری فرمودند مهم ترین وظیفه مجلس یازدهم توجه به اقشار آسیب پذیر 
و معیشــت محرومان است. امروز مهم ترین مشــکل مردم تأمین کالاهای اساسی 
اســت که ان شــاءاالله با دســت توانمند و جهادگر آقای نیکبخت این دغدغه  مردم 

مرتفع می شود.
اما در ادامه جلســه دیروز مهرداد ویس کرمی در مخالفت با انتخاب نیکبخت 
بــه عنوان وزیر، گفــت: چرا دولت محترم آقای رئیســی در یافتن افــراد این همه 
کنــد کار می کند و گویا گاهــی از روی ناچاری در آخرین روزها وزرای پیشــنهادی 
را معرفــی می کند. نماینده مردم خرم آباد و چگنی در مجلس شــورای اســلامی 
ادامه داد: کســی مانند آقای مهندس نیکبخت لااقل یک ســال است معاون وزیر 
و ســال ها اســت که در جهاد کشــاورزی مشــغول به خدمت اســت و به راستی 
علــل و عوامل این کندی انتخاب به کجا برمی گــردد؟ او تصریح کرد: جناب آقای 
مهندس نیکبخت دارای مدرک کارشناســی مدیریت، ارشــد اقتصاد کشاورزی و در 
حال تحصیل در مقطع دکترا هســتند؛ یعنی دانشــجوی دکترا هستند، سؤالی که 
ذهن بنده را به خود مشــغول می کند این اســت آیا می توان تحصیلات ایشــان را 
برای وزارت جهاد کشــاورزی متناســب ارزیابی کرد؟ آیا از میان این همه استادان 
و محققان و نخبگان دانشــگاهی کســی پیدا نشــد که دولت محترم از میان آنان 
انتخــاب کند. ویس کرمی خاطرنشــان کرد: خدمت در مناطــق محروم یک توفیق 
الهی است و پیشبرد امور اجرائی هم یک موفقیت محسوب می شود، اما به همان 
نســبت توقف در یــک منطقه محروم می تواند یک مدیر را از علم نوین کشــاورزی 
دور کند و به یک نیروی اجرائی عملیاتی تبدیل کند؛ در حالی که وزیر کســی اســت 
که باید برای نجات و هدایت و ارتقای یک وزارت صاحب ایده باشــد، ســپس برای 
پیاده کــردن ایده های خود از معاونــان و مدیران چینش و انتخــاب کند. او افزود: 
آشــنانبودن با علوم نوین کشــاورزی و نداشتن ایده در حد کشــاورزی نوین بنده را 
نسبت به توانایی ایشــان به عنوان یک وزیر خلاق، نوآور و تحول آفرین دچار تردید 
می کند. شــاید معاونت اجرائی ایشــان در وزارت تناسب بیشــتری با تحصیلات و 

سابقه کاری ایشان داشته باشد. این نماینده مردم در مجلس یازدهم تأکید کرد: اگر 
بنا بر این اســت که یک نفر یک صاحب ســبک و مکتب و ایده در کشاورزی نباشد 
و به عنوان وزیر انتخاب شــود و معاون تخصصــی به او خط بدهد، پس این همه 
تعلل در معرفی وزیر پیشــنهادی چه معنایی دارد؟ به گمان بنده انتخاب ایشــان 
بر اساس نوستالژی جهاد سازندگی صورت گرفته است و وزیر قبلی جهاد کشاورزی 
هم با همین ایده انتخاب شــد و این تجربه نامطمئن در مورد وزیر پیشنهادی جدید 

در حال تکرار است.
او افزود: واقعا تصور یک وزیر که تحصیلات کلاســیک از هیچ کدام از رشته های 
وزارت عریض و طویل از قبیل کشاورزی، دامپروری، دامپزشکی، صنایع تبدیلی، آب 
و محیط زیســت و منابع طبیعی ندارد و تحصیلات ایشــان در علوم انسانی است، 

چیست؟ و از ایشان انتظار چه تحولی در وزارت جهاد کشاورزی می رود؟
در مقابل مجتبی یوســفی در موافقت با صلاحیت و برنامه های وزیر پیشنهادی 
جهــاد کشــاورزی گفت: آقــای نیکبخت فردی اســت که از ســال ۶۲ وارد جهاد 
ســازندگی شــده و از یک اســتان ولایتمدار همچون سیستان و بلوچستان فعالیت 
خود را آغاز کرده اســت؛ لذا این افتخاری اســت که ان شــاءاالله به فرمایش مقام 
معظم رهبری هرگاه هــر مدیریتی با الگوی جهادی پیش رفت، بهره وری آن برای 
مردم بیشتر بوده است و هرجا از این تفکر فاصله گرفتیم، دچار مشکلاتی شده ایم. 
نماینده مردم اهواز، باوی، حمیدیه و کارون در مجلس شورای اسلامی افزود: آقای 
نیکبخت ۳۵ سال در جهاد کشاورزی به عنوان کارشناس، پله به پله فعالیت خود 
را آغاز کرده و با ســفارش این و آن ارتقا پیدا نکرده است. وی با بیان اینکه اراضی 
کشــور در بخش کشاورزی ۱۸ میلیون هکتار است، تأکید کرد: تنها هشت میلیون از 
این ۱۸ میلیون هکتار زیر کشت می رود، یعنی دو میلیون کشت آبی و شش میلیون 
کشــت دیم داریم؛ بنابراین این قابلیت وجود دارد که ســهم بخش کشاورزی را که 
در حال حاضر در تولید ناخالص ما کمتر از پنج درصد است، به هشت تا ۱۰ درصد 

افزایش دهیم.
محمدجواد عســکری هم در موافقت با برنامه های نیکبخت گفت: کشــاورزی 
محور توســعه و امنیت غذایی و یکی از مباحث جدی جوامع بشــری اســت؛ این 
بخش دارای چهار و نیم میلیون بهره بردار است و ۲۵ درصد به اقتصاد ملی کشور 
کمک می کند و با کمترین سرمایه گذاری سه  برابر صنعت بازدهی دارد و ۳۵ درصد 
اشــتغال را به خود اختصاص داده اســت؛ بنابراین باید کســی آن را اداره کند که 
تلفیقی از دانش آکادمی و اجرا داشــته باشد و در حوزه های تحقیقاتی و پژوهشی 

حرفی برای گفتن داشته باشد.
در نهایــت محمدعلــی نیکبخــت در دفــاع از برنامه های خود بــرای تصدی 
وزارتخانــه جهاد کشــاورزی، به بیــان توضیحاتی پرداخــت و در ادامه رأی گیری 
نمایندگان مجلس شــورای اســلامی آغــاز شــد و نمایندگان بــه نیکبخت برای 
ســکانداری وزارت جهادکشاورزی اعتماد کردند. بر همین اساس از میان ۲۴۸ رأی 
کل نمایندگان، با ۱۹۸ رأی موافق، ۴۰ رأی مخالف، ۱۰ رأی ممتنع و صفر رأی باطله 
اعتماد نمایندگان مجلس به وزیر پیشــنهادی رئیس جمهور برای وزارتخانه جهاد 

کشاورزی جلب و محمدعلی نیکبخت وزیر جهاد کشاورزی شد.

برگزاری جلسه برای اعتماد به گزینه دولت برای وزارت کشاورزی
روزی که روستازاده بودن مهم تر  از  برنامه داشتن بود


